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Den sidste sag på dagsordenen var: 

Valg af 8 medlemmer til Nationalbankens 
repræsentantskab. 

Valgt blev: Haunstrup Clemmensen, Ellen 
Strange Petersen, Anders Andersen, Eng- 
gaard, Grethe Philip, J. O. Krag, Per Hække- 
rup og Ivar Nørgaard. 

Formanden: Der er ikke mere på dagsor- 
denen. 

Udvalget angående forslag til lov om 
ophævelse af lov om oprettelse af et statsho- 
spital i Sønderborg har afgivet betænkning 
over nævnte lovforslag. Eksemplarer vil 
blive omdelt. 

Medlemmer af folketinget Kampmann, 
Kaj Andresen, Erling Dinesen, Grünbaum, 
Lysholt Hansen, Per Hækkerup, Helge Niel- 
sen og Ivar Nørgaard har meddelt mig, at 
de ønsker at stille følgende forespørgsel til 
boligministeren: 

홢Hvad agter ministeren at foretage sig i 
anledning af, at et privat foretagende har 
planer om at beregne sig profit på kredit- 
formidling gennem udstedelse af obligati- 
oner, og finder ministeren, at opbygnin- 
gen af dette nye pantebrevsinstitut er i 
overensstemmelse med hensigten bag den 
nye realkreditlovgivning?" 

Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, onsdag den 10. marts, kl. 13 med føl- 
gende dagsorden: 

1) Spørgsmål om fremme af forespørgsel til 
boligministeren af Kampmann m. fl. 

2) Indstilling fra udvalget til valgs prøvelse. 

3) Spørgsmål til ministrene. 

4) Anden behandling af: 

Forslag til lov om Forskningscentret ved 
Hørsholm. 

5) Første behandling af: 

Forslag til lov om indfødsrets meddelelse. 

6) Første behandling af: 

Forslag til lov om internationale regule- 
ringsforanstaltninger vedrørende fiske- 
ri. 

7) Første behandling af: 

Forslag til folketingsbeslutning om et 
statsligt olieselskab [af Morten Lange 
m. fl.]. 

Mødet hævet kl. 16.19. 

70. møde.  

Onsdag den 10. marts kl. 13. 

Formanden: I skrivelse af g. d. meddeler 
undervisningsministeren, at han ønsker 
skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om folke- 
skolen. (Revision af lærermangelsloven) 

og 
forslag til lov om ændring af lov om han- 

delshøjskoler. 

Medlem af folketinget Hanne Reintoft 
har meddelt mig, at hun ønsker skriftligt at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om bereg- 
ning af et reguleringspristal. 

I skrivelse af 8. marts d. å. meddeler mi- 
nisteren for nedrustningsspørgsllål, at han 
ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om Dan- 
marks ratifikation af den i London, Moskva 
og Washington den 11. februar 1971 underteg- 
nede traktat om forbud mod anbringelse af 
kernevåben og andre masseødelæggelsesvåben 
på havbunden og i dens undergrund. 

Udvalget for forretningsordenen har afgi- 
vet betænkning og indstilling angående fol- 
ketingets samtykke i henhold til grundlo- 
vens § 57. 

Udvalget for undervisning og uddannelse 
har afgivet betænkning over forslag til lov 
om ændring af lov om folkeskolen. Eksem- 
plarer vil blive omdelt. 
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Skriftlig fremsættelse af forslag. 

'UndeTvisnmgsmimstei'en (I-felge Larsen): 
Jeg tillader mig herved' at fremsætte forslag 
til lov om ændring ctf lov O1n folkeskolen. (Re- 
vision af læg- er mang eisloven). Ved forslaget 
indarbejdes i folkeskoleloven nogle bestem- 
melser, der hidtil har været fastsat i en sær- 
lig lov 홢 loven om foranstaltninger mod 
lærermangelen i folkeskolen. Den første lov 
herom var lov nr. 77 af 1. marts 1962, der 
blev forelagt til revision og forlænget ved 
lovene nr. 192 af 26. maj 1965 og nr. 204 af 
31. maj 1968. I henhold til sidstnævnte lov 
skal forslag om revision af loven fremsættes 
i folketingsåret 1970-71. 

Ved lovforslaget søges nogle af de gæl- 
dende bestemmelser om foranstaltninger 
mod lærermangelen opretholdt, men over- 
ført til folkeskoleloven, således at den sær- 
lige lærermangelslov samtidig ophæves. 
Bemyndigelsesbestemmelsen i lærerllangels- 
lovens § 1 om forhøjede maksima for elev- 
tallet i klasserne foreslås ved en ny  affat- 
telse af folkeskolelovens § 12 opretholdt 
uden forlængelse, og bemyndigelsesbestem- 
melsen i lærerniangelslovens § 3 om be- 
grænsning af antallet af lærerkræfter yed 
skolerne foreslås ved indsættelse af en ny 
§ 63 a i folkeskoleloven forlænget for '2 år, 
hvorimod bemyndigelsesbestemmelsen i 
lovens § 2 om begrænsning-af det. ugentlige 
antal undervisningstimer samt revisionsbe- 
stemmelsen i § 4 ikke foreslås opretholdt. 

Siden lærermangelsloven blev revideret i 
1968, er der ved cirkulærer for skoleårene 
1969-70: ög 1970-71 indført visse lempelser i 
reglerne om højeste antal lærerkræfter ved 
skolerne og om børnetallet i klasserne, og 
forskellen mellem antallet af normerede og 
antallet a,f besatte lærerstillinger har i 1968- 
69 udgjort ca. 1.000 (ekskl. København) og i 
1969,.70 'ca. 1.500 (inkL København) og 
udgør efter foreløbige opgørelser i indevæ- 
rende skoleår ca. 2.500. Trods den betyde- 
lige forøgelse af antallet af dimittender fra 
seminarierne (fra godt 1.8QO i' 1961 til ca. 
3,,500, i l969 og 1970) er der således, særlig i 
dét sidste år, sket én stigning i antallet af 
ubesatte normerede stillinger, hvilket navn- 
lig må tilskrives en stigning i det. samlede 
elevtal på godt 9.000 elever i forhold til sko- 
leåret 1969-70, en nedgang i de gennemsnit- 
lige klassekvotienter på næsten alle klasse- 

trin samt den udvidelse af adgangen; til at 
arbejde med deletimer, som blev hjemlet 
ved ændringen af folkeskoleloven i 1970. 
Den adgang, der ved læreruddan-.oelsesloveii 
af 1966 blev indført til at lade en lærers 
deltagelse i videre uddannelse indgå i det 
pligtige timetal, og den nye tjenestemands- 
lovs adgang til pensionering tidligere end 
under tjenestemandsloven af 1958 har lige- 
ledes medvirket til stigningen ilærermange- 
len. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til velvillig behandling i det 
høje ting. 

Endvidere tillader j eg mig for det høj e ting 
at fremsætte forslag til lov om ændring af 
lov om handelshøjskoler. 

Da den nugældende lov om handelshøj- 
skoler blev vedtaget i  1965, stod vi kun ved 
begyndelsen af den store udvikling af tilgan- 
gen til de højere uddannelser, som vi, siden 
har oplevet, og der var dengang ingen,, der 
talte helt konkret om uddannelsesintegra- 
tion i universitetscentre. 

I hvert fald blev lovens bestemmelser af- 
fattet således, at handelshøjskolerne il Kø- 
benhavn og Århus fik forskningsmæssig og 
undervisningsmæssig eneret på erhvervsøko- 
nomiske og erhvervssproglige fagområder. 
Ved handelshøjskoleafdelingerne måtte der 
kun placeres erhvervsøkonomiske special- 
studier og korrespondentstudier. 

I de senere års debat om de højere og vi- 
deregående uddannelser og i den lovgivning, 
som er blevet gennemført på området, er 
der i hvert fald to tendenser, der er kommet 
klart frem: ønsket om en geografisk spred- 
ning af uddannelsestilbuddet ud over landet 
og ønsket om en integration af uddannel- 
serne i universitetscentre. Jeg behøver i 
denne forbindelse blot at minde om den i 
sidste samling vedtagne lov om Københavns 
universitets placering og universitetscentre. 

Et tredje, ofte fremsat ønske har været at 
øge tilbuddet af korterevarende højere og 
videregående uddannelser. 

Med forelæggelsen af dette lovforslag 
imødekommes disse ønsker, for så vidt 
angår i første række den almene erhvervsø- 
konomiske uddannelse og på længere sigt de 
øvrige hàndelshøj skoleudàannelser. 

Der har gennem de seneste år været en 
stærk stigning i tilgangen til den almene 


